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کوتاه اقتصادی

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

* عملیات کابل برگردان با هدف توســعه شــبکه کابــل در مراکز 
مخابرات شهید عرب سرخی، شهرستان قدس، شهید باهنر اسلامشهر، 
صفادشت، شهید چمران، گیلاوند، ولیعصر)عج(، لواسان، شهید چیتگر 
از تاریخ 5 بهمن ماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی مخابرات 
منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشــترکین در 
مرکز مخابرات شــهید عرب ســرخی با پیش شماره های 3337 الی 
3339، 3374 الی 3377 در محدوده شهید سرگرد محمدی، فدائیان 
اســلام، پل ســیمان، روزبهانی، مصطفی امیری و در مرکز مخابرات 
شهرستان قدس با    پیش شماره های 4681 الی 4689 در محدوده 
شهرستان قدس، میدان بهاران، بلوار مرزبانان، خیابان سلحشوران و 
در مرکز مخابرات شــهید باهنر اسلامشهر با پیش شماره های5646 
الی 5649 در محدوده مرکز و در مرکز مخابرات صفادشــت با پیش 
شماره 6543 در محدوده صفادشت و در مرکز مخابرات شهید چمران 
با پیش شماره های 6650 الی 6656 در محدوده ستارخان، خوشرو، 
زنجان، شادمهر و در مرکز مخابرات گیلاوند با پیش شماره های 7630، 
7631، 7633، 7634در محدوده یادگار امام، 20 متری سلمان فارسی، 
جیلارد، کوچه اندیشه، کمیل حداکثر به مدت 3 روز با اختلال همراه 
است. همچنین با اجرای عملیات کابل برگردان ارتباط تلفنی مشترکین 
در مرکز مخابرات ولیعصر) عج( از ساعت 24 به مدت 5 ساعت و در 
مراکز مخابرات لواسان و شهدای چیتگر از ساعت 2 بامداد به مدت 4 

ساعت دچار اختلال می شود.
* مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی تهران گفت: ۳۵۰ کارگر 
پلاســکو برای دریافت بیمه بیکاری مراجعه کرده اند. حاتم 
شــاکرمی در گفت وگو با مهر، با اشاره به استقرار ۵ ایستگاه 
پذیرش تقاضای برقراری بیمه بیکاری از روز شــنبه در محل 
مذکور گفت: به دلیل ازدحام مراجعه کنندگان از روزیکشنبه 
۲ ایستگاه دیگر نیز به ایستگاه های موجود اضافه شد. وی با 
بیان اینکه پذیرش متقاضیان استفاده از حمایت های بیمه ای از 
روز شنبه آغاز شده و ادامه دارد افزود: بیمه بیکاری این افراد 
از روز حادثه برقرار می شود و از هفته آینده پذیرش شدگان بر 
اساس کدرهگیری که به آنها داده شده است به سازمان تامین 

اجتماعی معرفی می شوند.

نوشت: یک  آلمانی  نشــریه 
ســال و نیم بعد از توافق اتمی 
هنــوز ایرانی ها علامتی از بهبود 

وضع اقتصادی ندیده اند.
بــه گــزارش فــارس، نشــریه 
»هندزبلات« در گزارشــی در زمینه 
عدم موفقیت دولت »حسن روحانی« 
در مهار مشــکلات اقتصادی حتی با 
رفع تحریم های اتمی اعمال شــده بر 
ایران نوشــت: حدود یک سال و نیم 
بعد از توافق اتمی ایرانی ها هنوز منتظر 
علامتی از بهبود وضع اقتصادی هستند 

و ناامیدی در حال شدت یافتن است 
و در حالی که وضعیت معاش آسانتر 
نشده هیچ، بلکه ســخت تر نیز شده 
است.اینک نارضایتی مردم از وضعیت 
موجود اقتصادی در حال افزایش بوده 
و ارزش ریال، واحد پول ایران در برابر 
دلار آمریکا از بیم تجدید نظر »دونالد 
ترامپ« رئیس جمهور آمریکا در برجام  
که آن را »فاجعه« نامیده است، کاهش 

می یابد.
»سامان ســیار« شهروند تهرانی 
در گفت و گو بــا هندزبلات می گوید: 

اقتصادی  »امروزه شاهد فشار بیشتر 
بر ایران به نســبت گذشته هستیم. با 
کاهش ارزش ریال، قیمت ها افزایش 
می یابند و مردم قدرت خریدشان بسیار 
کمتر می شود.شکاف بین ثروتمندان و 

فقرا در حال افزایش است.«
انتظار  که  می گویند  کارشناسان 
از رونق اقتصادی با تجارت گسترده تر 
بین المللی و دسترسی به سامانه های 
بانکی خارجی تاکنون محقق نشــده 

است.
 در حالی که اقتصــاد ایران راکد 

مانــده، بســیاری از تحصیل کردگان 
ایرانی با کمک نرم افزار »اســنپ« که 
شبیه نسخه آلمانی »آبر« است راننده 
تاکسی شــده اند. مسئولان اسنپ نیز 
گفته اند که بیش از 200 هزار ایرانی 
بــرای رانندگی در این ســامانه تنها 
ظرف چند ماه ثبت نام کرده اند.»سیار« 
شهروند تهرانی در این زمینه گفت: »از 
این که بسیاری از تحصیلکردگان راننده 

شده اند، متعجب زده هستم.
اخلاقی، دیگر شهروند تهرانی نیز 
به هندزبلات می گوید که از وضعیت 

افزایش شدید دلار در مدت کوتاهی 
تعجب کرده اســت. این نشریه البته 
باقی مانــدن برخی تحریم ها بر ایران 
را از دیگر دلایل عدم رشــد اقتصادی 
ایران برشمرد و به اقدام های کنگره و 
سنای آمریکا در تمدید برخی تحریم ها 
که برخی آن ها آغازش به سال 1996 

برمی گردد اشاره کرد.
»دامون افکاری« از کارشناســان 
ایرانــی مقیم اســپانیا در این زمینه 
می گویــد: »بانک ها قــادر به ارتباط 
لازم نشده اند. این مسئله زمان می برد 

و هیچ کــس نمی داند چقــدر طول 
می کشد. البته بانک های ایرانی مایل 
به همکاری گســترده بــا بانکداری 

جهانی هستند.
بر این اساس، برخی تجار ایرانی 
نگــران ورود رقبــای خارجی به بازار 
داخلی هســتند و در پذیرش رقبای 
جدید مقاومت می شــود. این کشور 
همچنیــن نیازمند مقرراتی در زمینه 
برای  حضور شــرکت های خارجــی 
همکاری و سرمایه گذاری های مشترک 

با شرکت های داخلی است.

نشریه آلمانی:

یکسالونیمبعدازتوافقاتمیهنوزایرانیهاعلامتیازبهبودوضعاقتصادیندیدهاند

علی رغم ادعاهای وزارت راه و شهرسازی از وجود 117 هزار مسکن مهر 
فاقد متقاضی در کشور، گزارش ها حاکی است که این عدد صحت ندارد.
آمارهای ارائه شــده و تأکید آن از ســوی وزارت راه و شهرسازی برای دادن 
آمار واحدهای مسکن مهر فاقد متقاضی که گفته شده تعداد آن 117 هزار واحد 
مسکونی است تا حدودی شک برانگیز است چرا که این واحدها در شهرهایی احداث 
شده که فاقد متقاضی بودن آن چندان تعجب آور نیست و واحدهای خودمالکی 

نیز به این واحدها اضافه شده است.
به عنوان مثال واحدهایی در شهر سلفچگان و دهلران احداث شده که بیش 
از ظرفیت و تقاضای منطقه بوده و نبود تقاضا چندان نمی تواند تعجب آور باشد. 
اما نکته مهم آن این اســت که احتســاب آمار واحدهای خودمالکی نیز در کنار 
سایر واحدهای مسکن مهر 99 ساله نیز باعث شده آمار به 117 هزار واحد برسد.
یک کارشناس اقتصادی مسکن که نخواست نامش فاش شود به فارس گفت: 
آمار وجود 117 هزار مسکن مهر فاقد متقاضی صحت ندارد و تعداد آن کمتر از 
این عدد است و با وجود اینکه دولت فروش این واحدها را آزاد اعلام کرده تنها 2 

هزار واحد آن از سوی متقاضیان غیرواجد شرایط خریداری شده است.
وی افزود: اگر آمار واقعی واحدهای فاقد متقاضی را با کســر تعداد واحدهای 
خودمالکی در نظر بگیریم تعداد واقعی واحدهای فاقد متقاضی به حدود 50 هزار 

مسکن مهر خواهد رسید.
این کارشناس مسکن ادامه داد: براساس قانون در پروژه های خودمالکی باید 
افراد برای خرید ثبت نام می شــدند؛ بنابراین نباید این مشکل نبود متقاضی در 
ایــن واحدها را در زمره آمارهای فاقد متقاضی قرار دهیم. به همین دلیل به نظر 
می رسد این آمار دادن ها برای این است که اگر پرونده مسکن مهر در زمان مقرر 
به اتمام نرسید اعلام کنند تعداد 49 هزار مسکن مهر دارای معارض و 117 هزار 

مسکن مهر فاقد متقاضی داریم تا از زیر سؤال رفتن فرار کنند.

یک کارشناس اقتصادی:
آمار 117 هزار مسکن مهر فاقد متقاضی 

صحت ندارد

رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره 
به وضعیت پســابرجام در بیمه 
خارجی  بیمه  شرکت های   : گفت 
به خاطر نگرانــی از جریمه های 
با ما  آمریکا در بســتن قرارداد 

احتیاط می کنند .
عبدالناصــر همتی در نشســت 
خبری با اشــاره به این که قبلا تعداد 
واحدهای بیمه شــده در ســاختمان 
پلاسکو را 160 واحد اعلام کرده بود 
ادامــه داد: پس از اطلاعات کامل تری 
که از واحدهای پلاســکو بدست آمد 
مشخص شد، حدود 210 واحد دارای 
بیمه نامه بوده اند و این بیمه نامه ها از 
14 شرکت دریافت شده بود که تاکنون 

9 میلیارد تومان آن پرداخت شــده و 
در کل 49 میلیارد تومان خسارت باید 

پرداخت شود.
وی در پاســخ به این پرسش که 
آیا تمهیدی برای اجباری شدن بیمه 
آتش سوزی وجود دارد، گفت: بسیاری 
معتقدند بیمه یک امر شخصی است و 
نمی توان اجبار کرد ولی مجتمع های 
مسئولیت  براساس  می توانند  تجاری 
واحدها در برابر یکدیگر و مســئولیت 
خــود در برابــر آنان این الــزام را به 

وجود آورند.
وی اضافه کرد: ما این پیشنهاد را 
به دولت داده ایم و شورای شهر هم در 
صدد انجام تدابیری در این زمینه است.

همتی همچنین اعلام کرد که پس 
از حادثه پلاسکو فروش بیمه های آتش 
سوزی توسط شرکت های بیمه رشد 

بالایی داشته و چندبرابر شده است.
رئیس کل بیمه مرکزی درخصوص 
حذف مالیات ارزش افزوده از صنعت 
بیمه گفت: اخذ مالیات بر ارزش افزوده 
از صنعتی که قرار اســت توسعه پیدا 
کند و یک امر اجتماعی اســت نقض 

غرض خواهد بود.
وی با بیان اینکه وزیر اقتصاد در 
صدد حذف مالیات ارزش افزوده برای 
صنعت بیمه بوده و در اصلاحیه قانون 
مالیات بر ارزش افزوده اصلاحات لازم 
صورت گرفته است، گفت: از نمایندگان 

مجلس استدعای همکاری داریم و اگر 
این اصلاحیه تصویب شود حق بیمه 9 

درصد ارزان خواهد شد.
رئیس کل بیمه مرکزی در خصوص 
ابهــام بیمه خودروهــای گران قیمت 
تاکید کرد: مقصر حادثه و شرکت بیمه 
در تصــادف خودروهای گران قیمت 

حداکثــر 126 میلیــون تومان تعهد 
دارند. مثلًا اگر ارزش یک خودرو 500 
میلیون تومان بود و در تصادف کاپوت 
خودرو بــه ارزش 40 میلیون تومان 
خسارت دید، شرکت بیمه بیش از 10 
میلیون مسئولیت ندارد بنابراین کسانی 
که خودروهای گران قیمت دارند باید 

بیمه نامه بدنه خریداری کنند.
وی درپاسخ به سؤال خبرنگار ما 
در خصوص عدم تعهد شــرکت های 
بیمه در پرداخت خســارت بیمه عمر 
هــم گفت: ایــن را قبول نــدارم که 
شــرکت ها در متن قرارداد به گونه ای 
عمل می کنند که از پرداخت خسارت 
اجتناب شود اما خریداران بیمه عمر 

برای اطمینان می توانند به حوزه نظارت 
بیمه مرکزی مراجعه و با کارشناسان 
این بخش مشورت های لازم را داشته 
باشند علاوه بر این می توانند از طریق 
کارگزاری ها بیمه نامه ها را خریداری 
کنند که مشــاوران خوبی هســتند.

همچنین اگر کســی نسبت به متن 
بیمه نامه اش شــک دارد می تواند با 
تلفن های بیمه مرکزی تماس بگیرد 
و مســائل مورد نظرش را مطرح کند. 
همتی در بخشــی از سخنانش هم به 
وضعیت پسابرجام در بیمه اشاره کرد 
و گفت : شرکت های بیمه خارجی به 
خاطر نگرانی از جریمه های آمریکا در 

بستن قرارداد با ما احتیاط می کنند.

نماینده مجلس نهم تأکید 
کرد: نباید موضوع فیش های 
نجومی مبهم و سرسری گرفته 

شود.
محمد اســماعیل کوثری در 
گفت وگو با تسنیم در مورد توقع 
مردم از روشــن شــدن پرونده 
داشت:   اظهار  نجومی  فیش های 
قطعــا این موضــوع باید تعیین 
تکلیف و نتیجه آن به مردم اعلام 
شود و اینکه دولت مردان بخواهند 
این موضــوع را مبهم رها کنند 

برای مردم قابل قبول نیست.
باید  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
بررســی های لازم انجام و نتیجه 
آن حتما به مردم اعلام شود، ادامه 
داد:  با این کار مردم به مسئولان 
خوشــبین تر خواهند شــد، زیرا 
بالاخره ایــن موضوع پیش آمده 

و مقام معظم رهبری نیز در نماز 
عید فطر به آن اشاره کردند و به 
طور کامل بر مشخص شدن این 
موضوع تأکید فرمودند، بنابراین 

نباید سرسری گرفته شود.
نهاد  مــردم  عضو ســازمان 
دیدبــان عدالت و شــفافیت با 
تأکید بر اینکه با شــفاف شدن و 
اعلام نتیحه کار به مردم اطمینان 
آنهــا به مســئولان به خصوص 
مسئولان اجرایی بهبود می باید، 
گفت: اختلاف آمــاری در تعداد 
نجومی بگیران یکــی از ابهامات 
اســت که در ذهن مــردم ایجاد 
شــده و باید مشخص شود. البته 
بر اســاس مصوبه مجلس حقوق 
مدیــران باید حداکثر هفت برابر 
حداقل حقــوق مصوب مجلس 
و دولــت باشــد، بنابراین میزان 
حقوق دریافتی مدیران از لحاظ 
قانونی مشــخص اســت ولی در 
مورد سایر موارد موجود در فیش 
از جمله مزایا باید دید قانون گذار 
چه شرایطی را تعیین کرده است.
نماینده سابق مردم تهران در 
پایان اعلام کرد: کاری که اعتماد 
و اطمینان مردم را باز می گرداند 
بررسی موضوع فیش های نجومی 
و اعلام نتیجه آن به مردم است.

کوثری:
دولت پرونده فیش های نجومی را 

سرسری نگیرد

رئیس کانون سراســری انبوه سازان مسکن کشور گفت: دولت برای 
خانه دار شدن مردم محروم کاری نکرده است.

به گزارش صدا و سیما، جمشید برزگر، در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه 
2 سیما، افزود: نبود متقاضی خرید مسکن، بدلیل نبود توان خریداران است.وی 
افزود: گرفتن پروانه ساخت و ساز مسکن شرط افزایش مسکن نیست بلکه ساخت 

برخی پروژه ها ممکن است سالها طول بکشد.
برزگر گفت: چطور ممکن اســت مردم محروم با حقوق یک میلیون یا 800 
هزار تومان و تســهیلات با ســود 18 درصد خانه دار شوند. وی افزود: دولت چه 
کاری برای خانه دار شــدن مردم محروم در چهار سال گذشته کرده است؟رئیس 
کانون سراسری انبوه سازان مسکن کشور گفت: نرخ سود تسهیلات مسکن براساس 
محاســبات بانک جهانی حدود 22 درصد اســت. برزگر افزود: برای رونق بخشی 
مســکن باید نرخ سود تسهیلات به 10 درصد کاهش و بازپرداخت تسهیلات به 

حداقل 15 سال افزایش یابد.
در این برنامه محمد حسن نژاد عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 

گفت: رکود در بخش مسکن در معاملات و ساخت و ساز است.
وی با بیان اینکه دلیل افزایش بهای مسکن در سال 89 و 90 کمبود مسکن 
در سال های پیش از آن بود افزود: با ساختن دو میلیون و 200 هزار مسکن مهر 
معادل 10 درصد مســکن کل کشور برای مردم محروم بازار مسکن رونق گرفت.

حسن نژاد گفت: اکنون با پرداخت تسهیلات 20 تا 40 میلیون تومانی هیچ اتفاقی 
برای رونق بازار مسکن نمی افتد.

وی با بیان اینکه دولت سیاســت مشــخصی در بخش مسکن ندارد افزود: با 
توجه به اینکه در دو سال اخیر، عرضه مسکن وجود نداشته و با ادامه این روند، 

در دو سال آینده با انفجار قیمت مسکن روبرو خواهیم شد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: همه می گویند کار ما در حوزه مسکن 
درســت است اما اکنون مردم مسکن ندارند. حسن نژاد افزود: چون حریم شهرها 
کوچک شده قیمت زمین افزایش یافته و بر بهای تمام شده مسکن تأثیر گذاشته 
اســت.وی گفت: تسهیلات بانکی پاسخگوی صاحب خانه شدن مردم نیست مگر 
بهای زمین در بهای تمام شــده ساختمان تأثیر نداشته باشد. حسن نژاد در عین 

حال افزود: تسهیلاتی نیز برای خرید و ساخت مسکن در کار نیست.
وی گفت: باید به جای اختصاص 40 میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن 
برای کل شهرستان ها، 40 درصد بهای مسکن را تسهیلات دهیم. عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس افزود: سیاست های پرداخت تسهیلات، اشتباه است و نرخ سود 

این تسهیلات بالا و میزان آن بسیار کم است.
حسن نژاد گفت: قیمت پایین زمانی خوب است که مردم توان خرید مسکن را 
داشته باشند نه اینکه قیمت ها ثابت بماند.وی افزود: به دولت می گوییم تا بخش 

مسکن رونق نگیرد اقتصاد کشور رونق نخواهد گرفت.
حسام عقبایی، رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک کشور، دیگر شرکت کننده 
در این گفت وگو گفت: از ابتدای سال حجم معاملات مسکن با کاهش روبرو بوده 
و این میزان در آذر و دیماه امســال در مقایسه با سال گذشته 50 درصد کاهش 
یافته اســت.وی افزود: 57 هزار و 594 معامله مسکن در دیماه و 44 هزار و 42 
قرارداد در آذرماه امســال ثبت شده است.وی اضافه کرد: در ماههای پیش از آذر 
نیز بطور میانگین هر ماه در مقایســه با ســال گذشته 40 تا 50 درصد معاملات 

مسکن کاهش داشته است.
عقبایی افزود: البته در تهران در هشــت ماه امســال حجم معاملات مسکن 
افزایش یافت اما این افزایش در ماه های آذر و دی حدود 10 درصد کاهش یافت.
وی گفت: از سال 92 تاکنون در قیمت مسکن افزایش چندانی وجود نداشته اما 
در تهران برخی آپارتمان های لوکس حدود یک میلیون تومان افزایش قیمت داشته 
است.رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک کشور افزود: اکنون در شهرهای بزرگ 

قیمت مسکن به ثبات نسبی رسیده و زمان مناسبی برای خرید مسکن است.

رئیس کانون سراسری انبوه سازان مسکن کشور:
دولت برای خانه دار شدن مردم محروم 

کاری نکرده است

گاز،  قیمت  افزایــش  پی  در 
سازمان مردم نهاد دیدبان شفافیت 
و عدالت اعلام کرد این شــیوه 

ناعادلانه و غیرقانونی است.
با انتشــار قبض گاز دورۀ مهر و 
آبان ســال جاری، مشترکین خانگی 
با عبارت خاصی بر روی قبوض خود 
مواجه شــدند: »مشــتری گرامی با 
توجه به مصوبه قانون بودجه سال 95 
تعرفه فروش گازبهای خانگی از تاریخ 
1395/7/3 تا 1395/8/30 براســاس 
نرخ مصــوب 1500 ریال به ازای هر 

متر مکعب گاز محاسبه می گردد«.
این بدان معناســت که ماه های 
گــرم ســال از 7 به 8 مــاه افزایش 
داشــته، نظام پلکانی ملغی شــده و 
هزینۀ گاز برای تمامی مشــترکین با 
قیمت ثابت 150 تومان بر مترمکعب 
محاسبه می شود. برخی از مشترکین 
نیز با مقایسۀ قبض پاییزی خود با سال 
قبل، متوجه شــده اند که با لغو نظام 
پلکانی در ماه های مهر و آبان، هزینۀ 
گاز مصرفی آن ها نسبت به زمانی که 
قیمت هــا پلکانی بود، یک و نیم برابر 
شده است. این در حالی است که دولت 

هیچ اطلاع رسانی پیرامون این موضوع 
انجام نداده است.

تخفیف به پرمصرف ها
 از جیب کم مصرف ها

معنی این تصمیم دولت، تخفیف 
دادن به اقشار پرمصرف است از جیب 
مشــترکین کم مصرف. چرا که پیش 
از ایــن، قیمــت در پلــۀ اول و دوم، 
108 و 131 تومــان بود و در پله های 
بعــدی، از 165 تومان تا 430 تومان. 
تثبیت قیمت در 150 تومان به معنی 
این اســت که با افزایش قیمت برای 
خانوارهای کم مصرف، به مشــترکین 
مســرف تخفیف داده شــود. در واقع 
اگر کسی در فصل تابستان، در منزل 
خود اســتخر و سونا و جکوزی داشته 
و از گاز یارانه ای استفاده می کرد، قبلًا 
در پله هــای بالای مصرف، به ازای هر 
مترمکعــب، از 165 تــا 430 تومان 
می پرداخــت ؛ اما  اکنــون می توانند 
با گاز 150 تومانی، اســتخر و سونای 
خود را گرم کنند. مقایسه قیمت های 
قدیم و جدید نشان می دهد، گاز برای 
کم مصرف ترین خانوار تقریباً 40 درصد 
گران و برای پرمصرفترین خانوارها 65 

درصد ارزان شده است!
این رویه به مراتب از روند مشابهی 
که در سال 93 رخ داد بدتر است. در 
آن ســال، دولت تعرفۀ همۀ پله ها را 
به صورت مســاوی 14 تومان افزایش 
داد. درنتیجه مشترکین کم مصرف با 
نزدیک بــه 50 درصد افزایش هزینه 
روبــه رو شــدند در حالی کــه تعرفۀ 
مصارف بی رویه در آخرین پله تنها 4 
درصد افزایش پیدا کرد که با اعتراض 
شدید نمایندگان مجلس روبه رو شد. 
در این گزارش، عواقبی همچون 
بی عدالتــی، افزایش مصــرف گاز، از 
دست رفتن فرصت برای تحقق اهداف 
قانون هدفمند کردن یارانه ها، افزایش 
قابل توجه مبلغ قبوض گاز در مناطق 

به  سردسیر، بی اعتماد شــدن مردم 
دولت و تضییع حقوق مشتریان  هم 
از دیگر نتایج منفی این تصمیم ذکر 

شده است.
مصوبۀ دولت 

خلاف قانون است
ایــن اقدام در تعــارض با قوانین 
و سیاســت های کلی نظام است. در 
سیاست های اقتصاد مقاومتی و برنامۀ 
ششم، به صراحت بر استفاده حداکثری 
از ظرفیت قانون هدفمند کردن یارانه ها 
سخن گفته شده است. قانون هدفمند 
کردن یارانه ها نیز بر آزادسازی قیمت 
حامل های انرژی در راســتای ارتقاء 
عدالت و کاهش شــدت انرژی تأکید 
کرده است. پس چگونه دولت، تخفیف 

دادن بــه پرمصرف ها و جریمه کردن 
کم مصرف هــا را در قالــب آیین نامۀ 
اجرایی تبصرۀ 14 بودجه )بند مرتبط 
با هدفمنــدی یارانه ها( تصویب کرده 

است؟
علاوه بر این، حذف نظام پلکانی در 
تعارض کامل با بند 10 قانون اصلاح 
الگوی مصرف انرژی است. چرا که در 
این ماده، تأکید شــده است که باید 
یارانۀ پرداختــی بابت مصارف داخل 
الگو )پله های پایین تعرفه( از محل نرخ 
تبعیضی مصارف خارج از الگو )پله های 
بالاتر( تأمین شود. این بند از قانون به 
صراحــت بر حفظ نظام پلکانی تأکید 
بنابراین مصوبــۀ دولت قانونی  دارد؛ 
نیســت و لازم اســت هیئت تطبیق 

قوانین، آن را باطل کند.
مسئولین شرکت ملی گاز  اخیراً 
اظهار داشــته اند که در سال گذشته 
نیز امــور نیز بر همین منــوال بوده 
است. اگر این گونه بوده که سال قبل 
هم تعرفه ها اشــکال داشته و افزایش 
قیمت اخیر برای تعرفۀ پله های پایین، 
ظلم مضاعف است. آیا دولت برای اقشار 
اسراف گر و بی مسئولیت حاشیۀ امن 

ایجاد کرده است؟
انتظار از دولت این اســت که در 
گام اول نســبت به این اقدام پاسخگو 
بوده و علت این اقدام را بیان کند. اگر 
به دلیل پایین بودن مصرف در فصل 
گرم چنین اقدامی صورت گرفته است، 
این عذر بدتر از گناه است. چرا که در 
فصــل گرم هم پرمصرف و کم مصرف 

معنی دارد.
واضح است که دولت باید مصوبۀ 
خود را لغو کند و اگر وجوهی به ناحق 
از مردم گرفته شده به آن ها پس داده 
شــود. به علاوه دولت باید قیمت ها را 
همواره شــفاف و روشن اعلام کند و 
حق هیچ تغییر قیمــت بدون اطلاع 

قبلی را ندارد.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: اراده ای برای 
شــفافیت پولی و مالی که در خدمت نظام مالیاتی کشور باشد، 

وجود ندارد.
ســید حسن حسینی شاهرودی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در 
مورد وضعیت طرح جامع مالیاتی اظهار داشت: در حال حاضر طبق آخرین 
گزارش ها قرار است برنامه جامع مالیاتی در 10 استان کشور استقرار یابد 
و این موضوع مربوط به ســال جاری بود که شروع آن از سوی مسئولان 

اعلام شده است.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه این طرح پایلوت 
نیز نداشته است و طبق رویکرد و اهداف قرار است، عدالت مالیاتی را عملی 
کند، تصریح کرد: یکی از دیگر اهداف این طرح جلوگیری و مبارزه با فرار 
مالیاتی است.حسینی افزود: نیاز امروز کشور به شفافیت پولی و مالی است 
و باید درآمدهای مشاغل مختلف و فعالیت ها رصد شده و مبادی ورودی 

و خروجی ارز و تجارت رهگیری شود.
این نماینده مجلس با تأکید بر اینکه در دولت های گذشــته اراده ای 
برای اجرای شــفافیت مالیاتی وجود نداشته، تصریح کرد: اراده ای در این 

دولت نیز برای شفافیت مشاهده نمی شود.
به گفته حســینی، وزارت اقتصاد هم عرض دیگر دستگاه ها بوده و با 
وجود قانون هم نمی توان نهادهای عمومی غیر دولتی و شرکت های بزرگ 
و صندوق های بازنشســتگی و دستگاه های دارنده اطلاعات را در رابطه با 
ارائه اطلاعات هماهنگ کرد. بنابراین این موضوع باید از موضع بالا و توسط 

ریاست جمهوری به منظور هماهنگی امور انجام شود.
وی با اشــاره به اینکه راه نجات کشور برای کاهش اتکای درآمدهای 
نفتی و تأمین توسعه درآمدهای پایدار شفافیت نظام مالی و مالیاتی کشور 
است، یادآور شــد: در حال حاضر سامانه FIU مرکز مبارزه با پولشویی 
در اختیار وزارت اقتصاد بوده و از این طریق مباحث می تواند دنبال شود.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:
در نظام مالیاتی

اراده ای برای شفافیت پولی و مالی نیست

ما  گفت:  گمرک،  کل  رئیس 
بیش از ۳۰۰۰ میلیارد ریال معافیت 

کالاهای وارداتی می دهیم. 
به گزارش گمرک ایران، مسعود 
کرباســیان، افزود: بیــش از 3000 
میلیارد ریال که در قانون پیش بینی 
شده کالاهایی است که همراه مسافر 
از مناطــق آزاد می آید که شــامل 
پرداخــت گمرک نیســت و در آمار 

گمرک هم لحاظ نمی شود.
وی ادامــه داد: آیــا مســافری 

که کالایی با خود مــی آورد قاچاق 
اســت؟ خیر این مورد قانونی است. 
مورد بعدی کالایی که ملوان ها وارد 
کشور می کنند، کالایی که کول برها 
می آورنــد و گمرک هم حضور ندارد 
قاچاق نیســت. بالاخره یک ســری 
ســازمان ها در این مورد مجوز ارائه 
کردند که باید ســراغ آن سازمان ها 

رفت.
وی با اشــاره به عملکرد گمرک 
اظهار داشــت: طبــق تعریف بانک 

جهانی هر یک روز معطلی کالا معادل 
کم شدن یک درصد ارزش کالاست. 
یعنی وقتی مــا 26 روز را به 4 روز 
تغییر داده ایم، اگر واردات کشور را 50 
میلیارد دلار درنظر بگیریم، وقتی 23 
درصد از هزینه  واردکننده کاسته ایم، 
جمعــا ارزش کالاهای وارداتی بیش 
از 10 میلیــارد دلار )نزدیک به 40 
هزار میلیارد تومــان( فقط به دلیل 
صرفه جویــی در زمان کاهش هزینه 
داریــم. البته درآمــد دولت هم 60 

درصــد در قســمت درآمد گمرکی 
افزایش پیدا کرده است.

وی در بخش دیگری با اشاره به 
تاثیر سامانه جامع گمرکی بر کاهش 
قاچــاق عنوان کرد: به زعم بعضی ها 
25 میلیارد دلار، حجم کالای قاچاق 
وارد شده به کشور به 15 میلیارد دلار 
در سال تغییر کرده است. من این را 
قبــول ندارم. ایــن 15 میلیارد دلار 
برآوردی بیش از مقدار واقع اســت. 

علت آن مشخص است. 

رئیس کل گمرک افزود: تعریف 
ما از قاچاق چیســت؟ اولا باید این 
نکته ذکر شــود که قاچاق از تخلف 
جداســت. مثلا وارد کردن قطعات 
به صورت پراکنده و ســرهم کردن 
آنها در کشــور یک تخلف است. چرا 
آن را قاچــاق درنظر می گیریم؟ چرا 
نســبت به چیزی که در دنیا تعریف 
مشخصی دارد، سیاه نمایی می کنیم؟ 
مثلا کالایی از گمرک وارد می شود، 
ثبت سفارش انجام می گیرد، بانک ارز 

را پرداخت می کند، شرکت حمل کالا 
را حمل می کند، مجوزهای بهداشتی 
را هم می گیرد و خلاصه تمام مراحل 
قانونــی را طی می کند، چرا باید نام 

قاچاق را روی آن بگذاریم؟
به گفته کرباســیان مگر غیر از 
این است که دولت یا حواسش به این 
کار نیست یا اینکه آدرس اشتباهی 
می دهیم. ما همچنین کالاهایی که 
حقــوق ورودی نمی دهد، یا معافیت 

دارد را قاچاق قلمداد می کنیم.

رئیس کل گمرک:

بیشاز3000میلیاردریالکالایوارداتیازپرداختعوارضگمرکیمعافند
قیمت بازارنوع سکه

1/190/000سکه تمام طرح جدید
1/150/000سکه تمام طرح قدیم

600/000نیم سکه
320/000ربع سکه

207/000گرمی
115/042هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3724دلار
4240یورو
4860پوند

1070لیر ترکیه
1088درهم امارات

همدردی واقعی مردم و مسئولان حمایت از تولید داخلی است

آوار واردات بی رویه، پلاسکوها را بی صدا نابود می کند!
سرویس اقتصادی-

از  رسمی  آمارهای  به  نگاهی 
وضعیت اقتصــاد ملی در دولت 
حاصل  می دهد  نشــان  یازدهم 
زحمات کارگر و کارفرمای ایرانی 
زیربــار حوادث  آنکه  از  قبــل 
غیرمترقبه دفن شــود، زیر آوار 
واردات بی رویه و بی پناهی تولید 

ملی نابود شده است.
قریب بــه یک هفتــه از حادثه 
دلخــراش خیابان جمهــوری تهران 
می گــذرد، امــا همچنــان حرف ها، 
دغدغه هــا و تحلیل ها  پیرامون ابعاد 

مختلف این اتفاق ناگوار ادامه دارد.
ایــن حادثــه تلخ،  از  هرچنــد 
ماند  برجای  ذی قیمتــی  تجربه های 
از جملــه اینکه بــرای چندمین بار 
مردم ایران از آزمون همدلی سربلند 
بیرون آمدند، اما متأســفانه درگیر و 
دار مشاجره های بی ثمر پیرامون این 
ماجرا که گاه رنگ و بوی سیاســی به 
خود گرفت، نکاتی پنهان مانده است 
که بدون توجه و درس گرفتن از آن، 
تنها تلخی خاطره ای دردناک برای ما 

باقی خواهد ماند.
حادثه تکان دهنده در این میان، 
فروریختن انبوهی از آهن و ســیمان 
نبــود، هر چند آن هم ســرمایه های 
کشور محسوب می شــد، بلکه آنچه 
عمیقا مایه تأثر و اندیشــه اســت، از 
دست دادن جان هایی عزیز و ارزشمند 
و دیگری نابودی بخشی از کسب و کار 

و توان تولید کشور بود. درباره مورد اول 
بسیار گفته شده و بیش از این هم باید 
تعمق شود، اما درباره نکته دوم که به 
وضعیت معیشت مردم مربوط می شود، 

گفتنی هایی است.
در حادثه پلاســکو، تعداد زیادی 
از مراکز تولیــدی و تجاری در صنف 
پوشاک از بین رفت و طبق برآوردهای 
اولیه صاحبان و ساکنان این مجتمع 
تولیدی-تجاری حــدود هزار و 500 
میلیــارد تومــان خســارت متحمل 
شده اند. همچنین دو ماه مانده به عید 
انبوهی از کسبه این بازار بزرگ بیکار 
مانده انــد. اما آیا فقط حادثه حریق و 
بعد هم ریزش ساختمان، عامل بیکاری 
اهالی پلاسکو بود؟ قبل از این حادثه 
فعــالان این صنف با چه مشــکلاتی 
دست به گریبان بودند؟ سایر بنگاه های 
تولیدی کشــور چطــور؟ نگاهی به 
وضعیت اقتصادی کشور نشان می دهد 
کارگران و کارفرمایان بسیاری هستند 
که بــدون وقوع حادثــه ای همچون 
مورد اخیر، زیر خروارها فساد، شعار و 

بی تدبیری کمر خم کرده اند.
خاطرات زمستان

زمســتان 93 در روزهایی مانند 
همین روزهای تلخ بود که مسئولان 
از برقــراری تعرفه ترجیحی تجارت با 
ترکیــه به بهانه جلوگیری از قاچاق و 
توســعه تجارت خبر دادند. مسئولان 
وزارت صنعت معتقد بودند این اقدام 
»آزمونی موثر برای ما جهت پیوستن 

به تجارت جهانی است«.
اما این تصمیم اثر خود را در بازار 
پوشاک به گونه ای دیگر به جا گذاشت. 
بهار امسال فعالان اقتصای گفتند که 
»بعــد از برقراری تجــارت ترجیحی 
با ترکیه، روند قاچاق پوشــاک ترک 
به کشور با ســهولت بیشتری اتفاق 
می افتــد«. هر چند پس از نارضایتی 
و اعتراضات فعالان صنعت نســاجی 
نســبت به تعرفه ترجیحی با ترکیه 
در زمینه پوشاک، خبرهایی مبنی بر 
بازنگــری، در کتاب مقررات صادرات 
و واردات سال 95و حذف این تعرفه 
اعلام شد، اما معلوم نیست در عمل چه 
اقداماتی در این زمینه صورت گرفت و 
تولیدکنندگان داخلی به چه میزان از 
واردات پوشاک از ترکیه متضرر شدند.

تأسف برانگیزتر آنکه وزیر صنعت 
انتقاد کرده که »99 درصد پوشــاک 
موجود در بازار قاچاق است«. اعتراض 
وزیر در شــرایطی عنوان می شود که 
وزارتخانــه اش در دولت یازدهم طرح 
شــبنم را که به اعتقاد کارشناســان 
در کاهــش قاچاق موثر بود از کارایی 
انداخت و اعلام کرد طرح شناسه کد 
رهگیری کالا را به جای آن راه اندازی 
می کند و همچنان قرار است راه اندازی 
شود! حالا یکبار دیگر باید پرسید عامل 

افزایش قاچاق چه بوده است؟
فرش قرمز برای واردات

هفته گذشته تسنیم گزارش داد 
که در جلسه هیئت وزیران به پیشنهاد 

معاونت اجرایــی رئیس جمهور تعرفه 
واردات 8 کالای اساســی و حســاس 
شــامل برنج ســفید و قهوه ای، کره، 
گوشت قرمز گوسفندی، لپه، لوبیای 
قرمز، لوبیای چیتی، لوبیای چشم بلبلی 
و مــوز را بدون در نظــر گرفتن لزوم 
حمایــت از تولیــد داخــل 5 تا 50 
درصد کاهش داد. تصمیمی که حتی 
صدای معاون وزیر جهاد کشــاورزی 
را هم درآورد که »برخی می خواهند 
به ســادگی دروازه های خود را به روی 

کشورهای دیگر بازکنیم«.
ایــن اقــدام هیئت وزیــران آیا 
نتیجه ای جز باز شدن دروازه واردات 
کالاهای اساسی به کشور را در حالی 
فراهم می آورد و این قبیل تصمیمات 
چیزی جز پهن کردن فرش قرمز پیش 
پای واردات را به ذهن متبادر می کند؟
گفتنی اســت که در بخش تولید 
همواره ســخن از فشــار بــه جهاد 
باز کردن دروازه های  کشاورزی برای 
واردات به کشور سخن به میان می آمد 
تا جایــی که وزیر جهاد کشــاورزی 
گفت که »محصولات کشاورزی پشت 
مر زهاســت و برای واردات آن به وی 

فشار می آورند«.
به بهانه کاهش قاچاق

ایــن روندی کــه دولت در پیش 
گرفته اســت زوایای دیگری هم دارد. 
یکــی از بهانه ها برای صــدور مجوز 
واردات، مقابله با قاچاق است. به تازگی 
رئیس کل گمرک برای توجیه واردات 

چمدانی گفته است که: »همین حالا 
ما بیش از 3 هزار میلیارد ریال معافیت 
کالاهای وارداتی می دهیم، یعنی بیش 
از 3 هزار میلیــارد ریال که در قانون 
پیش بینی شده اســت کالاهایی که 
همراه مســافر از مناطق آزاد می آید 
یا مسافر هنگام ورود به کشور با خود 
می آورد شامل پرداخت گمرک نیست 
و در آمار گمرک هم لحاظ نمی شود. 
آیا مسافری که کالایی با خود می آورد 
قاچاق اســت؟ خیر این مورد قانونی 

است.«
موارد متعددی را می توان در این 
حوزه ذکر کرد. از این جمله تلاشــی 
اســت که دولت برای افزایش تعداد 
مناطق آزاد دارد. به اعتقاد کارشناسان، 
این مناطق با انحراف از وظیفه و نقشی 
که برای آنها تعریف شده است، عملا به 
محور واردات تبدیل شده اند و افزایش 
آنها نتیجه ای جز افزایش واردات ندارد.

دروازه باز واردات
البته فــرش قرمز واردات بی رویه 
با مصوبات اخیر هیئت وزیران و سایر 
نهادهای تصمیم گیــر دولت یازدهم، 
منحصر به تجارت بــا ترکیه و چین 
و محدود به بازار پوشــاک نیســت. 
تولیدکنندگان ایرانی در اکثر اصناف 
با گوشت و پوست خود با این معضل 

دست به گریبانند.
آمارهــای مرکز آمــار و گمرک 
واردات میلیون هــا دلار ســنگ پــا، 
آدامس، شــانه و گیره زلف و کراوات، 

کلاه گیس و پاپیون از کشور چین را 
نشان می دهد.

در همین رابطــه رئیس اتحادیه 
باغداران اســتان تهران روز گذشته، 
از ســرگیری واردات میوه به کشور را 
نگران کننده خوانده و گفته است که 
عده ای در پی فضاسازی برای واردات 
گسترده این محصولات در ایام پایانی 
ســال هستند. این مســئله به شدت 
نگران کننده اســت و به نظر می رسد 
واردکنندگانی که برای واردات گسترده 
برنامه ریزی کرده اند درحال فضاسازی 

برای انجام این کار هستند.
و  اخبــار  در  اســت  گفتنــی 
گزارش هایــی کــه پیــش از این در 
کیهان منتشــر شده اســت، به این 
موضوع پرداخته شــده که بســیاری 
از ایــن میوه های وارداتــی لوکس و 
گرانقیمــت هســتند. عــلاوه بر این 
دســترنج کشــاورزانی که با امید و 
زحمت به تولید محصول می پردازند به 
دلیل واردات و قاچاق این محصولات 
بر باد می رود و از این دســت مثال ها 

فراوان است.
اشتغالزایی

 برای جوانان چینی!
آمریکا  منتخــب  جمهور  رئیس 
همچــون زمان تبلیغــات انتخاباتی، 
تأکیــد کرده اســت که مــردم این 
کشــور باید کالای آمریکایی بخرند و 
کارگر آمریکایی استخدام کنند. گویا 
سیاست های اقتصاد مقاومتی در کشور 

ما تصویب می شــود ولی در شعارها و 
تصمیمات دولتمردان ســایر کشورها 

عملی می شود.
یادمان هســت که رئیس جمهور 
در خرداد ماه 92 و در هنگام مبارزات 
انتخاباتی با انتقــادات صریح خود از 
دولــت قبل وعده داد تــا در صورت 
پیــروزی در انتخابات جلوی رشــد 
فزاینده واردات از چین را بگیرد. بعد 
از پیروزی روحانی و اســتقرار دولت 
یازدهم نیــز اســحاق جهانگیری از 
اعدادی عجیب و غریب درباره واردات 
صحبت کرد و اعلام کرد که دولت قبل 
700 میلیارد دلار واردات انجام داده 
)!( که بخش اعظم آن مربوط به کشور 

چین بوده است.
معــاون اول روحانــی همچنین 
در جملاتی به یــاد ماندنی گفت که 
دولتهــای نهم و دهم با اقدامات خود 
در جهت واردات از چین برای کارگران 
چینی اشــتغال درســت کرده است. 
اما مرور آمار رســمی همین دولت از 

رکوردهای جدیدی حکایت دارد.
بر اســاس آمار گمرک، در طول 
سه ســال و نیمي که از دولت تدبیر 
و امیــد مي گذرد بیش از 35 میلیارد 
دلار معادل حدود  100هزار میلیارد 
تومان کالا از چین وارد شده است. این 
در حالی است که در 8 سال دولت نهم 
و دهم بر اســاس گزارش های موجود 
حدود 41/5 میلیــارد دلار واردات از 

چین ثبت شده است.

یعنی با توجه به شرایط تحریمی 
آن دوران که ضرورت تجارت با چین 
را دوچندان می کرد، میانگین واردات 
سالانه از این کشور 5 میلیارد دلار بوده 
اما در این دولت حدود 10 میلیارد دلار 

هم بالا رفته است.
پویش مردمی حمایت از 

کالای ایرانی
تراژدی پلاسکو یک نشانه است. 
نشــانه ای که که ما را در اندیشه فرو 
می برد که ببینیم ریشه مشکلات پنهان 
تولیدکنندگان کشــور در کجاست و 

امروز چه حالی دارند. 
با مرور سرگذشت پلاسکو می توان 
فهمیــد که روند حرکــت دولت های 
گذشته و فعلی چنانچه ذکر شد چندان 
امیدوارکننده نیست. اما در این میان 
باز هم مردم به میدان آمده اند تا جور 

دولت را بکشند.
با توجه به شــاغل بــودن حدود 
4هزار کارگر در ســاختمان پلاسکو و 
بیکار شدن آنها در شب عید، خیزشی 
مردمی شکل گرفته که گفته اند »باخود 
عهد می کنیم که برای شب عید فقط 
کفش و پوشــاک ایرانــی خریداری 
کنیم.« پیش از این هم بســیاری از 
کسبه بازار برای به کارگیری کارکنان 
این مجتمع فراخوان داده بودند. این 
همدلی ها از مردمی که می شناســیم 
بعید نیست، اما از دولتی که از دل این 
مردم برآمده باشد و بر خلاف این روند 

عمل کند پذیرفته نیست.

سازمان دیده بان شفافیت و عدالت:

گاز۱۵0تومانیتخفیفبهپرمصرفهاازجیبکممصرفهاست

همتی: در پسابرجام

شرکتهایبیمهخارجیازترسآمریکادربستنقراردادباایراناحتیاطمیکنند


